

**Российская академия наук
Сибирское отделение
ГУМАНИТАРНЫЕ НАУКИ В СИБИРИ**

2021 г., том 28, № 1

СОДЕРЖАНИЕ

АРХЕОЛОГИЯ

Коваленко С.В. История исследования и историография позднего неолита Западного Приамурья в 1980–2010-х гг.	5
Нестеров С.П. Современное состояние проблемы происхождения польцевской культуры в Восточном Приамурье	14
Нестеркина А.Л., Соловьева Е.А. Некоторые аспекты использования предметов вооружения в Корее и Японии в эпоху палеометалла.	25
Соболев А.Е. Культура гуньтулин на северо-востоке Китая.	33
Шавкунов В.Э. Переселение Баохולי в Елань и ставка вождей чжурчженей в Приморье в XI в.	41

ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

Дамешек Л.М., Дамешек И.Л. Сибирские инородцы в политико-административной системе империи XVIII – начала XX в.	48
Недзелик Т.Г. Доброхотное дарение или кабальная сделка? Повседневная история католической общины г. Никольск-Уссурийского (1916–1921 гг.)	54
Маклюков А.В. Дальневосточный вариант ГОЭЛРО: условия и особенности разработки	60
Емельянов Е.П. Периодизация всеобщей истории в советских учебниках 1920-х гг.	67
Исупов В.А., Кышпанаков В.А. Население Хакасии в зеркале Всесоюзной переписи 1939 г.	72
Шарапов С.В. Сельское хозяйство Новосибирской области и Алтайского края накануне Великой Отечественной войны: экономический и социально-политический аспекты	81
Романов Р.Е. Кампания по героизации тысячников в Новосибирской области (март – июнь 1942 г.): механизм социально-трудовой коммуникации	89
Матханова Н.П. Письма М.М. Громыко начала 1960-х гг. как пример коммуникативных практик историков	98
Куперштох Н.А. Трансформации в системе высшего образования Сибири в 1990-е гг.	107

НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

Бобров Д.С., Вишневецкий С.О., Морозова Т.И. Международная молодежная научная школа-конференция «Актуальные проблемы исторических исследований: взгляд молодых ученых» (Новосибирск, 12–14 октября 2020 г.)	115
Никулин Д.О. Первая мировая война в новейшей отечественной историографии: изучение повседневности (рец.: на кн.: Шумилова Э.Е. Повседневная жизнь крупных городов Западной Сибири в годы Первой мировой войны: монография. Екатеринбург: Издательские решения, 2020. 178 с.)	119

**ВСЕРОССИЙСКИЙ НАУЧНЫЙ ЖУРНАЛ
«ГУМАНИТАРНЫЕ НАУКИ В СИБИРИ»**

Издается с января 1994 г.
Выходит четыре раза в год

Учредители: **Сибирское отделение РАН;
Институт истории СО РАН**

РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ

Чл.-кор. РАН *В.А. Ламин* (председатель совета, Новосибирск), академик РАН, профессор *В.В. Алексеев* (Екатеринбург), академик РАН, *Б.В. Базаров* (Улан-Удэ), канд. ист. наук *В.В. Данилович* (Минск), доктор, профессор *Дашдэндэв* (Улан-Батор, Монголия), академик РАН, профессор *А.П. Деревянко* (Новосибирск), д-р ист. наук, профессор *В. Дёнингхаус* (Германия), д-р ист. наук *А.С. Зуев* (Новосибирск), д-р ист. наук *В.А. Ильиных* (Новосибирск), д-р ист. наук, профессор *О.Н. Катионов* (Новосибирск), доктор, профессор *В. Линн* (Торонто, Канада), доктор *К. Мацузато* (Токио, Япония), академик РАН, профессор *В.И. Молодин* (Новосибирск), доктор, профессор *А. Патнаик* (Нью-Дели, Индия), д-р ист. наук *И.В. Побережников* (Екатеринбург), *Я. Садовски* (Краков, Польша), чл.-кор. РАН *А.В. Сиренов* (Санкт-Петербург), д-р ист. наук, профессор *Е.Б. Сыдыков* (Нур-Султан, Республика Казахстан), д-р ист. наук, профессор *Н.А. Томилов* (Омск), доктор, профессор *С. Чаттерджи* (Калькутта, Индия), д-р ист. наук, профессор *М.В. Шиловский* (Новосибирск), д-р ист. наук, профессор *В.И. Шишкин*, д-р ист. наук *А.Х. Элерт* (Новосибирск), д-р философии *М. Юнге* (Германия)

РЕДКОЛЛЕГИЯ

Главный редактор д-р ист. наук *О.Н. Шелегина*
Ответственный секретарь канд. ист. наук *С.Н. Андреенков*

Канд. ист. наук *Д.А. Ананьев*, д-р ист. наук *И.В. Быстрова*, д-р ист. наук *Н.С. Гурьянова* (зам. гл. редактора), д-р ист. наук *Ж.А. Ермекбай*, д-р ист. наук *Г.М. Запорожченко*, д-р ист. наук *В.А. Зверев*, д-р ист. наук *В.И. Исаев*, д-р ист. наук *В.А. Исупов*, канд. ист. наук *Н.А. Куперитох*, д-р ист. наук *Л.В. Кураг*, д-р ист. наук *И.В. Лизунова*, д-р ист. наук *Л.Н. Мазур*, д-р ист. наук *А.Ю. Майничева*, д-р ист. наук *Н.П. Матханова*, канд. ист. наук *Т.И. Морозова*, д-р ист. наук *С.А. Некрылов*, д-р ист. наук *С.П. Нестеров*, д-р ист. наук *В.Н. Разгон*, д-р ист. наук *Н.Н. Родигина*, д-р ист. наук *Т.А. Сабурова*, канд. ист. наук *А.И. Савин* (зам. гл. редактора), д-р ист. наук *Л.Н. Славина*, д-р филол. наук *Е.М. Юхименко*

Адрес редакции: 630090 Новосибирск, ул. Николаева, 8,
Институт истории СО РАН, к. 311, тел. (7-383) 330-24-31
<http://www.hssiberia.info>; <http://www.sibran.ru>
gumnauki@gmail.com
Зав. редакцией *Смирнова Вера Ивановна*

Журнал зарегистрирован в Министерстве печати и информации РФ 17.06.93 г. № 0110807

Редакция журнала «Гуманитарные науки в Сибири» признает международные принципы научной публикационной этики и заявляет об отсутствии злоупотреблений служебным положением

Редактор *В.И. Смирнова*
Компьютерная верстка и макет *Н.М. Райзвих*
Художественный редактор *Е.Н. Сентябова*

Выход в свет 31.03.21. Формат 60×84 1/8. Цифровая печать.
Усл. печ. л. 15,0. Уч.-изд. л. 15,0. Тираж 500 экз. Цена свободная. Заказ № 51.

Адрес издательства и типографии:
630090 Новосибирск, Морской проспект, 2. Издательство Сибирского отделения Российской академии наук

Russian Academy of Sciences
Siberian Branch
HUMANITARIAN SCIENCES IN SIBERIA

2021, vol. 28, N 1

CONTENTS

ARCHAEOLOGY

Kovalenko S.V. Studying history and historiography of the late Neolithic of western Amur Region in the 1980s–2010s.	5
Nesterov S.P. The current state of the problem of the Poltse Culture origin in the eastern Amur Basin	14
Nesterkina A.L., Solovyeva E.A. Several aspects of using weapons in the ancient Korea and Japan in Paleometal epoch	25
Sobolev A.E. Guntuling culture in northeastern China	33
Shavkunov V.E. Resettlement of Baohuoli to Elan and the headquarters of the Nüchens leaders in Primorye in the XI century	41

NATIONAL HISTORY

Dameshek L.M., Dameshek I.L. Siberian aboriginals in the political and administrative system of the empire in the XVIII – XX centuries	48
Nedzelyuk T.G. A willing gift or a bonded transaction? Daily history of the Catholic community in Nikolsk-Ussuriysky (1916–1921)	54
Maklyukov A.V. Far Eastern version of GOELRO: conditions and features of development.	60
Emelyanov E.P. Periodization of world history in Soviet textbooks of the 1920s.	67
Isupov V.A., Kyshpanakov V.A. Population of Khakassia as reflected by the 1939 Census	72
Sharapov S.V. The State of Agriculture in Novosibirsk and Altai Regions on the eve of the Great Patriotic War: economic and socio-political aspects	81
Romanov R.E. Campaign to glorify tysyachniks in the Novosibirsk region (March–June, 1942): the mechanism of social and labor communication	89
Matkhanova N.P. Letters of M.M. Gromyko in the early 1960s as an evidence of communicative practices of historians.	98
Kupershtokh N.A. Transformations in the higher education system of Siberia in the 1990s	107

ACADEMIC LIFE

Bobrov D.S., Vishnevskiy S.O., Morozova T.I. International Youth Scientific School-Conference «Current Challenges of Historical Studies: Young Scholars' Perspective» (Novosibirsk, October, 12–14, 2020).	115
Nikulin D.O. The First World War in the recent domestic historiography: studying everyday life (Book review: Shumilova E.E. The everyday life of large cities in West Siberian cities during the years of the First World War: a monograph. Yekaterinburg: Izdatel'skiye resheniya, 2020, 178 p.)	119

**ALL-RUSSIAN SCIENTIFIC JOURNAL
“GUMANITARNYIE NAUKI V SIBIRI”
 (“HUMANITARIAN SCIENCES IN SIBERIA”)**

Published since January 1994
Publication frequency: 4 issues per year

**F o u n d e r s : Siberian Branch of the Russian Academy of Sciences
Institute of History of the Siberian Branch of the Russian Academy of Sciences**

EDITORIAL COUNCIL

Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences *V.A. Lamin* (Chairman of the Board, Novosibirsk), Academician of the Russian Academy of Sciences, Professor *V.V. Alekseyev* (Yekaterinburg), Academician of the Russian Academy of Sciences *B.V. Bazarov* (Ulan-Ude), Candidate of historical Sciences *V.V. Danilovich* (Minsk, Belarus), Doctor of Philosophy *N.B. Dashdendev* (Ulaanbaatar, Mongolia), Academician of the Russian Academy of Sciences, Professor *A.P. Derevyanko* (Novosibirsk), Doctor, Professor *V. Döninghaus* (Germany), Doctor of historical Sciences *A.Kh. Elert* (Novosibirsk), Doctor of historical Sciences *V.A. Ilyinykh* (Novosibirsk), Doctor *M. Junge* (Germany), Doctor of historical Sciences, Professor *O.N. Kationov* (Novosibirsk), Doctor of Philosophy, Professor *Viola Lynne* (Toronto, Canada), Doctor, Professor *K. Matsuzato* (Sapporo, Japan), Academician of the Russian Academy of Sciences, Professor *V.I. Molodin* (Novosibirsk), Doctor, Professor *A. Patnaik* (New Dehli, India), Doctor of historical Sciences *I.V. Poberezhnikov* (Yekaterinburg), Doctor of historical Sciences *Jakub Sadowski* (Krakow, Poland), Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences *A.V. Sirenov* (St. Petersburg), Doctor of historical Sciences, Professor *Ye.B. Sydykov* (Nur-Sultan, Republic of Kazakhstan), Doctor of historical Sciences, Professor *N.A. Tomilov* (Omsk), Doctor *S. Chatterjee* (Kolkata, India), Doctor of historical Sciences, Professor *M.V. Shilovskiy* (Novosibirsk), Doctor of historical Sciences, Professor *V.I. Shishkin* (Novosibirsk), Doctor of historical Sciences, Professor *A.S. Zuev* (Novosibirsk)

EDITORIAL BOARD

Chief editor – Doctor of historical Sciences *O.N. Shelegina*
Executive secretary – Candidate of historical Sciences *S.N. Andreenkov*

Candidate of historical Sciences *D.A. Ananyev*, Doctor of historical Sciences *I.V. Bystrova*, Doctor of historical Sciences, Professor *N.S. Guryanova* (deputy chief editor), Doctor of historical Sciences, Professor *J.A. Yermekbay*, Doctor of historical Sciences *G.M. Zaporozhchenko*, Doctor of historical Sciences, Professor *V.A. Zverev*, Doctor of historical Sciences, Professor *V.I. Isaev*, Doctor of historical Sciences, Professor *V.A. Isupov*, Candidate of historical Sciences *N.A. Kupershtokh*, Doctor of historical Sciences *L.V. Kuras*, Doctor of historical Sciences *I.V. Lizunova*, Doctor of historical Sciences, Professor *L.N. Mazur*, Doctor of historical Sciences *A.Yu. Maynicheva*, Doctor of historical Sciences *N.P. Matkhanova*, Candidate of historical Sciences *T.I. Morozova*, Doctor of historical Sciences, Professor *S.A. Nekrylov*, Doctor of historical Sciences *S.P. Nesterov*, Doctor of historical Sciences, Professor *V.N. Razgon*, Doctor of historical Sciences *N.N. Rodigina*, Doctor of historical Sciences *T.A. Saburova*, Candidate of historical Sciences *A.I. Savin* (deputy chief editor), Doctor of historical Sciences, Professor *L.N. Slavina*, Doctor of philological Sciences *Ye.M. Yukhimenko*

E d i t o r i a l a d d r e s s : Institute of History, SB RAS, office 311, 8 Nikolaeva Str., Novosibirsk, 630090 Russia
tel. 7-383-330-24-31
<http://www.hssiberia.info>; <http://www.sibran.ru>
gumnauki@gmail.com
E d i t o r i a l s t a f f m a n a g e r : Vera I. Smirnova

The Journal is registered by the Ministry of Press and Information of the Russian Federation on June 17, 1993, N 0110807
The editorial staff of the Journal “Humanitarian Sciences in Siberia” is committed to the international ethical guidelines for scientific publications and declares that it does not abuse its power.

The Publishing House of the Siberian Branch of the Russian Academy of Sciences,
2 Morskoy Pr., Novosibirsk, 630090 Russia